
۰۰:۰۰پایانغلطگیری۰۰:۰۰شروعغلطگیری۰۰:۰۰پایانصفحهآرایی۰۰:۰۰شروعصفحهآرایی

w w w . F D N . I R

فوتبال ایران

CAS دستور موقت صادر می کند؟

به دنبال صدور رای از ســـوی کنفدراســـیون فوتبال آسیا درخصوص 

سلب میزبانی از تیم های باشگاهی در لیگ قهرمانان و با اعلام مهدی 

علی نژاد، سرپرســـت معاونت ورزش قهرمانی و توسعه وزارت ورزش و 

جوانان مراحل اولیه تنظیم دادخواســـت شـــکایت از AFC پشت سر 

گذاشته شده است، ازهمین رو قرار است این هفته شکایت فدراسیون 

با وکالت از چهار باشگاه پرسپولیس، سپاهان، استقلال و شهرخودرو 

از کنفدراسیون فوتبال آسیا به CAS ارسال شود. فدراسیون به دنبال 

دریافت دســـتور موقت از CAS است تا به این ترتیب با شکسته شدن 

رای AFC نمایندگان ایران مشـــکلی برای حضور در لیگ قهرمانان و 

میزبانی از مسابقات خود نداشته باشند. 

توافق مالی استوکس و پرسپولیس 

چند روزی است که خبر مذاکره آنتونی استوکس، مهاجم سابق سلتیک 

و تراکتور در رسانه های مختلف منتشر شده و حتی این مهاجم ایرلندی 

دوشنبه شب به دبی رفت تا مذاکرات پایانی را با این باشگاه ایرانی انجام 

دهد. مدیربرنامه های این بازیکن در گفت وگو با ایسنا درخصوص این 

مذاکرات گفت: »آنتونی با باشگاه به توافق مالی رسیده و فقط توافق بر 

سر جزئیات باقی مانده است. اگر اتفاق خاصی نیفتد، شما می توانید 

استوکس را بار دیگر در ایران ببینید.« 

صدای مجیدی هم درآمد

تمرین دیروز تیم فوتبال اســـتقلال در زمینی به نام مدرن در جنوب 

تهران در منطقه 17 برگزار شـــد که البتـــه این زمین چمن مصنوعی 

داشـــت و بازیکنان این تیم درحالی که در روزهای اخیر تنها در سالن 

وزنه تمرین کرده بودند، مجبور شدند برنامه های تاکتیکی کادرفنی را 

در چمن مصنوعی پیاده کنند. برگزاری تمرین در این شـــرایط موجب 

ناراحتی شـــدید فرهاد مجیدی شد و این مربی در جریان تمرین بارها 

عصبانیت خود را نشـــان داد و با ناراحتی تمرین تیمش را 15 دقیقه 

زودتر از موعد مقرر تعطیل و با ناراحتی ورزشگاه را ترک کرد. قرار است 

تمرینات این تیم از امروز در زمین شـــماره 2 ورزشگاه آزادی پیگیری 

شود. پیش از این استراماچونی نیز بارها به محل انجام تمرینات آبی ها 

معترض شده و حتی قهر کرده بود. 

انگار همین دیروز بود که با شکســـت خانگی تیم ملی مقابل 

عربســـتان، علی دایی از ســـمت خود برکنار شد و حالا بعد از 

گذشـــت حدود 11 سال یک بار دیگر شهریار فوتبال ایران در 

آستانه بازگشت روی نیمکت این تیم برای دومین بار قرار گرفته 

اســـت، البته خودش می گوید مذاکره ای با او صورت نگرفته و 

مدیران فدراســـیون هم می گویند علاوه بر او چند گزینه دیگر 

مدنظر هستند، اما منابع آگاه عقیده دارند که مدتی قبل توافق 

نهایی با او حاصل شده است. 

 بازگشت به گذشته 

تیم ملی فوتبال کشـــورمان روز شنبه هشتم فروردین 1388 

در ورزشـــگاه آزادی تهران برابر تیم عربستان با نتیجه 2 بر یک 

شکست خورد تا شـــانس خود برای صعود به جام جهانی را به 

حداقل برســـاند. پس از این دیدار تماشـــاگران در شعارهایی 

خواســـتار برکناری کادرفنی تیم ملی و ایجاد تغییراتی مثبت 

در تیم ملی فوتبال کشـــورمان شـــدند. پس از برکناری دایی 

هیات رئیســـه فدراسیون فوتبال این قصد را داشت تا برگزاری 

دیدار دوستانه با سنگال تکلیف کادرفنی تیم ملی را مشخص 

کنند کـــه البته پس از این تصمیم اریـــش روته مولر به عنوان 

جانشین موقت دایی در تیم فوتبال ایران انتخاب شد تا موقتا 

هدایت تیم ملی را برعهده بگیرد و در ادامه افشین قطبی و محمد 

مایلی کهن به عنوان جدی ترین گزینه های ســـرمربیگری تیم 

ملی ایران مطرح شدند و حتی مذاکراتی با حشمت مهاجرانی 

نیز صورت گرفت. 

 دایی و کارنامه ای ضعیف در دور اول

دایی در تاریخ 12 اســـفند سال 138۶، به عنوان سرمربی تیم 

ملی فوتبال ایران انتخاب شـــد. انتخاب دایی درحالی از سوی 

علی آبادی، رئیس وقت سازمان تربیت بدنی و معاون رئیس جمهور 

)محمود احمدی نژاد( انجام شد که دایی پیش از این اعلام کرده 

بود: »هر فردی لابی قوی تری داشـــته باشد به عنوان سرمربی 

تیم ملی منصوب می شـــود.« پیش از این، فدراسیون از افشین 

قطبی، امیر قلعه نویی، محمد مایلی کهن، بیژن ذوالفقارنسب و 

مجید جلالی به عنوان گزینه های خود برای سرمربیگری تیم ملی 

نـــام برده بود. دایی در رقابت های انتخابی جام جهانی 2۰1۰، 

عملکرد ضعیفی به عنوان سرمربی تیم ملی داشت. تیم ملی در 

دور پایانی این رقابت ها با هدایت دایی، در 5 مسابقه ۶ امتیاز به 

دست آورد و در رتبه چهارم جدول بین پنج تیم قرار گرفت. پس از 

شکست تیم ملی در پنجمین بازی مقابل عربستان، فدراسیون 

فوتبال، دایی را از مربیگری تیم ملی برکنار کرد. او حالا جدی ترین 

گزینه برای گرفتن جای ویلموتس به شمار می رود. 

 شایعه ای که زود تکذیب شد

هیات رئیسـه فدراسـیون فوتبال در جلسـه حدود 2 هفته قبل 

خـود بحـث حضـور مربی ایرانـی به جای مـارک ویلموتس روی 

نیمکت تیم ملی را تا حد زیادی قطعی کرد و با تفویض اختیار 

مذاکـره بـا گزینه هـای مدنظـر بـه حیـدر بهارونـد، سرپرسـت و 

نایب رئیـس ایـن فدراسـیون قـرار شـد درنهایـت تـا اواخـر دی 

تکلیـف سـرمربی جدیـد تیـم ملـی مشـخص شـود. بـر همیـن 

اسـاس از علـی دایـی، امیـر قلعه نویـی و یحیـی گل محمـدی 

در آن زمـان به عنـوان جدی تریـن گزینه های سـرمربیگری تیم 

ملـی فوتبـال ایران یاد شـد. 

در این بین یکی از رســـانه ها مدعی شـــد دایی به دلیل برخی 

مســـائل از فهرســـت ســـرمربیان تیم ملی کنار گذاشته شده 

است، اما یکی از اعضای هیات رئیسه فدراسیون فوتبال در این 

خصوص گفت: »همان گونه که ســـخنگوی فدراسیون فوتبال 

گفته اســـت ما هیچ گزینه ای را تایید یا تکذیب نمی کنیم. بر 

همین اساس الان هم نمی گوییم دایی از جمع گزینه ها خارج 

شده است. روند مذاکرات با گزینه ها ادامه دارد و به همین دلیل 

اجازه بدهید در روز های آتی و نهایت تا 1۰ روز دیگر ســـرمربی 

تیم ملی به صورت رسمی معرفی شود.« 

 همه گزینه های موجود

بعـــد از قطع همکاری با مـــارک ویلموتس بلژیکی، صحبت از 

گزینه های فراوانی برای نیمکت تیم ملی بود؛ از امیر قلعه نویی 

و یحیـــی گل محمدی و خود علی دایـــی به عنوان گزینه های 

داخلی گرفته تا برانکو و اســـکوچیچ و این اواخر دی بیاســـی 

ایتالیایی به عنـــوان گزینه های خارجی. چند روز پیش نیز در 

»فرهیختگان« نوشتیم در این برهه زمانی امیر قلعه نویی و علی 

دایی به راند پایانی بـــرای تصمیم گیری به منظور هدایت تیم 

ملی راه پیدا کرده اند و حالا گویا دایی نیز از رقیب اســـتقلالی 

خود در فدراســـیون فوتبال پیشی گرفته و احتمالا امروز و فردا 

به عنوان سرمربی تیم ملی به صورت رسمی معرفی خواهد شد. 

 ملی پوشان دایی را دوست دارند

در گذشـــته در »فرهیختگان« نوشـــتیم که اگر دایی به عنوان 

گزینه جدی ســـرمربیگری تیم ملی مطرح شده، بیشتر از آنکه 

مربوط به جنبه های فنی وی باشـــد، به مسائلی برمی گردد که 

بخشـــی از آنها روحی و روانی و حتی عاطفی بوده و جنبه های 

دیگری را در برمی گیرد. 

همه این ســـال ها علی دایی جزء حامیان کارلوس کی روش، 

سرمربی ســـابق تیم ملی بود و جالب اینکه خود کی روش نیز 

بارهـــا گفته بود باید میراثش به دایی برســـد. در این بین افراد 

دیگری نیز به عنوان حامی سرمربی پرتغالی شناخته می شدند، 

اما هیچ کدام به پای کاراکتر علی دایی نمی رسیدند و چه بسا 

حتی روی این موضوع ثباتی نداشتند. از سوی دیگر این اخلاق 

دایـــی و رفت و آمدهایش به اردوهـــای تیم ملی و خوش وبش 

با بازیکنان این تیم موجب شـــده بود تا ملی پوشان همواره از 

آقـــای گل جهان حمایت کرده و از لحاظ عاطفی نیز بین آنها 

صمیمیتی شکل بگیرد. 

 بازیکنان دایی را انتخاب کردند!

پیگیری های »فرهیختگان« نشان می دهد که بازیکنان تیم ملی 

روی انتخاب گزینه جدید برای تیم ملی به شـــدت پشت دایی 

درآمده و در جلســـات مختلف دوستانه در دورهمی هایشان یا 

در جلســـات رسمی که با مسئولان فدراسیون داشته اند، روی 

انتخاب دایی تاکید کرده و از مقامات ارشد خواسته اند شهریار 

را به عنوان سرمربی بعدی تیم ملی انتخاب کنند. 

 نزدیکانش تایید کردند

دایی دوشنبه به فدراسیون فوتبال رفت تا به قول خود در جلسه 

کمیته استیناف برای مشخص شدن مطالباتش از سایپا شرکت 

کند و حتی به صورت جدی پیشنهاد تیم ملی را هم در گفت وگو 

با خبرنگاران رد کرد. این درحالی اســـت که به گفته نزدیکان 

دایی، حکم وی در فدراســـیون فوتبال برای سرمربیگری تیم 

ملی خورده و فقط مانده امضای مقامات بالادستی فدراسیون 

فوتبال برای تایید و شروعی دوباره... .

 تماس تلفنی هیات رئیسه فدراسیون با علی دایی

روز گذشـــته برخی رسانه ها خبر دادند که علی دایی مذاکرات 

اولیه را به صورت تلفنی با هیات رئیسه فدراسیون فوتبال انجام 

داده اســـت. در روزهای گذشته این تماس برقرار شد و طرفین 

نظرات خود را گفتند. در این تماس تلفنی دایی اعلام کرد آماده 

اســـت هدایت تیم ملی را برعهده بگیرد. با توجه به چراغ سبز 

دایی و رضایت هیات رئیســـه، قرار شده کمیته فنی هم بررسی 

نهایی را انجام دهد و درصورت تایید وزارت ورزش، نام او رسما 

به عنوان سرمربی تیم ملی اعلام شود. 

 چرا اسم دایی رسما اعلام نمی شود؟

سرمربی سابق سایپا بعد از برکناری از این تیم در یک نشست 

خبـــری مباحث جنجالی ای را مطرح کرد که بســـیاری از آنها 

رنگ و بوی سیاسی داشـــت و جالب اینکه برخی رسانه ها نیز 

در همان زمان عواقب این اظهارات را دوری دایی از سطح اول 

فوتبـــال عنوان کردند. در هر صـــورت فصل نوزدهم لیگ برتر 

بدون علی دایی آغاز شـــد تا این شایعه ها رنگ واقعیت بگیرد. 

در همین زمینه نیز شـــنیده می شـــود با وجود انتخاب دایی 

توسط فدراسیون فوتبال، مقامات بالادستی یعنی وزارت ورزش 

و برخی نهادهای دیگر در تلاشـــند تا با رفع و رجوع اظهارات 

سرمربی سابق، تاییدیه حضور وی برای نشستن روی نیمکت 

تیم ملی را بگیرند. 

 ستاره تیم ملی: دایی یک ماه پیش انتخاب شد!

یکـــی از بازیکنان مطرح تیم ملی با تایید جلســـات بازیکنان 

باتجربـــه تیم ملی با یکدیگـــر و با مقامات فدراســـیون برای 

انتخاب دایی به عنوان ســـرمربی تیم ملـــی به »فرهیختگان« 

گفت: »تـــا جایی که ما در جریانیم علی دایی از یک ماه پیش 

برای ســـرمربیگری تیم ملی انتخاب شده و فقط باید نام وی به 

صورت رسمی معرفی شود.« 

»فرهیختگان«گزارشمیدهد؛ملیپوشانرایبهانتخابشهریاردادند

ستاره تیم ملی: دایی یک ماه پیش انتخاب شد!

مجیدجلالیکهدرحالآمادهســـازیتیمگلگهر

سیرجاناستمیخواهدنیمفصلدوملیگبرتررابا

آمادگیکاملپابهمستطیلسبزبگذارد،اواینروزها

ماننـــدتمامفوتبالیهانگراناتفاقاتاخیرفوتبال

همهست.جلالیکههمیشهبهدنبالبرنامهریزی

وآیندهنگریدرفوتبالاستاینمشکلاتراشاید

ناشیازهمیننداشتنآیندهنگریمیداند.اوبعد

ازتمرینتیمشپاسخگویسوالات»فرهیختگان«

شدکهمتناینگفتوگورادرادامهمیخوانید.

وضعیتگلگهربرایشروعنیمفصلدومچگونه

است؟

در فاصله نیم فصل ســـعی کردیم بازیکن هایی را جذب 

و تیم را ترمیم کنیم. در یک ســـری بخش ها که مشکل 

داشتیم هم ســـعی کردیم تمرکز بیشتری در تمرین ها 

داشته باشیم، به مراتب الان بهتر شده ایم. در این مدت 

سه بازی دوستانه داشتیم که بچه ها و تیم بازی به بازی 

به وضوح پیشرفت محسوسی داشتند. 

قراراستدرنیمفصلدومازمنطقهسقوطفاصله

بگیرید؟

وقتی 5 بازیکن جدید به تیم اضافه و وارد بدنه تیم اصلی 

می شود، یعنی 5۰ درصد تیم تغییر کرده است و این تغییر 

نیاز به زمان و هماهنگی دارد، اما ما این مراحل را به خوبی 

طی کرده ایم و ان شـــاءالله با تمام قوا به میدان خواهیم 

رفت و به بازی های برگشت خیلی امیدوار هستیم. 

بحثمهـــماینروزهامحرومیـــتنمایندگانمااز

میزبانیدرلیگقهرماناناســـتکـــهالبتهمورد

پذیرشماقرارنگرفته.نظرشماچیست؟

لازم بود از مدت ها قبل نگاه مان را به فوتبال متناســـب با 

قدرت فوتبال می کردیم، ما باید این را بدانیم که فوتبال 

یک قدرت نرم اســـت، ما در برابر قدرت ســـخت خود را 

تجهیز کردیم ولی واقعیت این است که در برابر قدرت نرم 

هیچ اقدامی نکرده ایم که بتوانیم در برابر آن مقاومت کنیم. 

باپاسخنمایندگانمابهAFCموافقبودید؟

اغلـب مجبوریـم از آنچـه بـه مـا می گوینـد، تبعیت کنیم 

ولـی ایـن کاری کـه اخیـرا انجـام داده ایـم فکـر می کنم 

یـک مقـدار می تواند وضعیت ما را در سـطح بین المللی 

بهتـر کنـد، ایـن اتحـاد در برابـر تصمیـم AFC بـه نظـرم 

بهتریـن راهـکار اسـت. فعـلا تنهـا راهـی کـه بـرای مـا 

 AFC وجـود دارد ایـن اسـت کـه مقابـل ایـن تصمیـم

مقاومـت کنیـم و بـا یـک اتحـاد درونـی- که خداراشـکر 

در سیاسـیون، حـوزه ورزش، باشـگاه ها و بازیکن  هـای 

مـا شـکل گرفتـه اسـت- پیـش برویـم. البتـه ایـن برنامه 

کوتاه مـدت اسـت ولی بـرای بلندمدت بایـد برنامه های 

بهتـر و قوی تـری داشـته باشـیم. 

اینکهفدراســـیونمـــارئیسندارد،چقـــدردراین

ماجراهاتاثیرگذاراست؟

نداشتن رئیس در این شرایط خیلی  برایمان مشکل ساز 

نیست، چون به هر حال افراد دیگر هستند و اساسنامه 

فوتبال هم فکرش را کرده اســـت، البته اگر رئیس بود، 

شاید می توانست با ارتباط بهتری که با AFC می گیرد 

این مشـــکل را حل کند ولی فکر می کنم این اتفاق که 

پیش آمده،  کمک مان می کند. 

برخیمیگویندمقاومتممکناستبرایمادردسر

شود!

بایـــد با مطالعه و تحقیق این مقاومت انجام شـــود، نه 

اینکه بخواهیم از همه چیز کنار بکشیم، به طور حتم این 

کناره گیری کلی به نفع ما نیست. 

برخـــینیـــزنگرانندکـــهمیزبانیتیـــمملیبرای

جامجهانیهمبهخطربیفتد.

بعید می دانم کار به آنجا بکشـــد، البته ما باید اقدامات 

قوی تری بکنیم، آنهایی که صاحب منصب در سیاســـت 

کشـــور هســـتند باید به این اتفاق ورود 

کنند، چون شاید کار به جایی برسد 

کـــه خیلی کار قـــوی ای از عوامل 

فوتبالـــی بر نیاید. در هر صورت ما 

این شرایط را باید با تدبیر پشت سر 

بگذاریم. 

پیشبینیتانازسرانجام

کارچیست؟

بعیـــد می دانم اتفاق خاصی 

بیفتـــد. یک جایـــی بایـــد 

کنفدراسیون انعطاف نشان 

دهد، یک جایـــی هم ما باید 

انعطاف نشـــان دهیم تا این 

مرحله را رد کنیم ولی در کل 

باز هـــم می گویم ما در برابر 

قدرت نرم فوتبال نتوانسته ایم 

خـــود را ایزوله کنیـــم و این 

چیزی است که برای آینده باید 

حتما به آن جدی تر فکر کرد. 

دربارهجداییمربیانخارجیازفوتبالماچهنظری

دارید؟

این کـــه مربیان خارجی می رونـــد، از همان مرحله ای 

اســـت که گفتم. اگر ما فوتبال را یک قدرت نرم بدانیم، 

افرادی که از بیرون می آیند هم بخشـــی از این قدرتند و 

هر فـــردی می آید اینجا به ما زورگویی می کند، بهترین 

پول ها را می گیرد، بهترین امکانات را می گیرد و آخرش 

هـــم با حال طلبکارانه از اینجا می رود که این امر تا الان 

ما را دچار چالش های زیادی کرده  است. 

اگرخارجیهانباشـــندبهقـــدرکافیمربیکارآمد

داخلیداریم؟

اگر جمع بندی این اســـت که نداریم، این همان بحثی 

است که من گفتم. اینکه پس ما در این 35-3۰ سال چه 

کرده ایم؟ چرا نتوانسته ایم 1۰ مربی خوب بسازیم؟ آیا در 

این زمینه سرمایه گذاری کرده ایم؟ مگر مربی، یک بخش 

مهم از نیروی انســـانی در حوزه فوتبال نیست؟ ما چرا 

مربی نساخته ایم؟ چرا تمام فضای اجتماع را به نحوی 

مهندسی کرده ایم که به هیچ وجه به مربی های داخلی 

 خود اعتماد نمی کنند و باورشـــان ندارند. چرا بیش از 

2۰ ســـال صداوسیمای ما این گونه مهندسی 

کرده که مربی داخلی ما را هیچ کس قبول 

نکند؟ چرا این همه داخلی ستیزی 

شد و خارجی پروری به وجود آمد؟ 

اینها موضوعاتی اســـت که 

بایـــد بـــه آن بپردازیم و 

چـــون ما در تمام مدت 

رفتار اشتباه داشته ایم، 

الان با این چالش مواجه 

هســـتیم. وقتی کارلوس 

کی روش می خواست برود 

گفتم بعد از او چند ســـال 

چالش های سختی خواهیم 

داشت و برای مراحل بعد از 

او هیچ وقت فکری نکرده ایم و این 

باعث تاسف است. 

  گفت وگو

مجیدجلالیدرگفتوگوبا»فرهیختگان«:برابرقدرتنرمفوتبالخودمانراایزولهنکردهایم

اتحاد ما برابر تصمیم AFC بهترین اتفاق بود
ایرادماستکهبهحدکافیمربیخوبداخلینساختهایم باگلگهرنیمفصلخوبیراشروعخواهیمکرد
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